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گروه سیاســی: بر اســاس دســتور کار منتشر شده 
مجلس شــورای اســامی قرار اســت این هفته دو فوریت 
طرحی به رای نمایندگان گذاشــته شود که اگرچه ظاهرا 
موضوع چندان مهمی نیســت اما صاحــب نظران معتقدند 
اتفاقا نکته مهم و ویژه ای در آن وجود دارد که بی توجهی 
به آن می تواند رای نمایندگان مجلس را در بررسی و تغییر 
لایحه بودجه بی اثر کند و آنها را به ماشین امضای هر آنچه 
در »کمیسیون تلفیق« مورد تائید قرار گرفته تبدیل کند. 
طی دو هفته ای که از ارائه لایحه بودجه از سوی دولت 
به مجلس می گذرد، افراد مختلفی اعم از نمایندگان مستقل 
مجلس، کارشناســان و صاحب نظران اقتصادی نسبت به 
عواقــب نامطلوب تصمیمات دولت درباره بودجه هشــدار 
داده اند؛ موضوعاتی از قبیــل افزایش 10 درصدی حقوق 
کارمنــدان، افزایش بی رویه مالیــات، حذف ارز تدریجی، 
میــزان یارانه نقدی، افزایش عجیب و بیش از اندازه بودجه 
نهادهای خــاص و ... موضوعاتی بوده کهدر طی این مدت 
مــورد انتقاد قرار گرفته و حتی بعضــی نمایندگان عنوان 
کرده اند که به این مــوارد رای نخواهند داد؛ اما در مقابل 
به نظر می رســد عده ای ســعی دارند با تغییر ماده 182 
قانون آیین نامه داخلی مجلس، آن هم با طرحی دوفوریتی 
نماینــدگان را در این باره خلع ســاح کنند و بودجه را بر 
اســاس توافقی که بخشــی از مجلس با دولت کرده، بدون 

دخالت همه نمایندگان به تصویب برسانند!
بر اســاس گزارش کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس، 

طــرح اصاح ماده 182 آیین نامــه داخلی مجلس که به 
این کمیسیون ارجاع شده بود، باحضور برخی از طراحان، 
نمایندگان و کارشناســان مورد بحث و بررسی قرار گرفته 
و در جلسه چهارشنبه 24 آذرماه به تصویب رسیده است، 
و بر اســاس دستور کار منتشر شده احتمالا دو فوریت آن 
یکشنبه در دســتور کار مجلس قرار می گیرد.  نکته مهم 

در خصوص این طرح این اســت که در ماده 182 عبارت 
»لایحه بودجه به صورت دو شــوری رســیدگی می شود« 
به جای قانون قبلی جایگزین شــده است. این نکته باعث 
می شــود که در صورت تصویب این طرح در صحن علنی 
مجلس و با توجه به دو فوریت آن ، بررسی بودجه 1401 
دو شوری شود؛ به این ترتیب به استناد ماده 150 همین 

قانون، نمایندگان مجلس بعد از گزارش کمیسیون تلفیق 
نمی توانند پیشــنهادی در خصوص این لایحه بدهند و هر 
چه کمیســیون تلفیق مصوب کند، صحن باید بدون چون 

و چرا رای بدهد!
ماده 150 آیین نامه داخلی مجلس تصریح کرده است: 
در شــور دوم در باره اصل مــواد مذاکره به عمل نمی آید 
مگر آنکه در گزارش کمیسیون مواد جدیدی اضافه شده 
باشد یا به تشخیص هیات  رئیسه در بعضی مواد تغییرات 
اساســی داده شده باشــد. در این صورت مخالف و موافق 
از بیــن ثبت  نام  کنندگان در لوح یا دســتگاه الکترونیک 
به قید قرعه تعیین می  شــوند، که هر یــک می  توانند به 
مدت پنج دقیقه صحبت کنند و در صورت لزوم سخنگوی 
کمیســیون و نماینده دولت نیز صحبت می کنند و آنگاه 

نسبت به ماده یا مواد مورد نظر رای  گیری می شود.
بــا این وصف باید منتظر ماند و دیــد آیا جریانی که تا 
به حال ســعی کرده بعضی اختیارات نمایندگان مجلس را 
از آنها بگیرد و متاســفانه در مواردی چون اصل هشــتاد و 
پنجی کردن طرح محدود سازی اینترنت، موفق به این کار 
شده، این بار هم می تواند با رای نمایندگان، آنها را در زمان 
تصویب لایحه پرحاشــیه بودجه 1401 تبدیل به ماشین 
امضای توافق دولت و کمیسیون تلفیق کند، یا نمایندگان 
می تواننــد از حق خود دفاع کننــد و به این طرح که برای 
تصویب آســان و بدون حاشیه لایحه بودجه طراحی شده، 

رای نخواهند داد؟

تصویببودجهپرحاشیه1401باطرحدوفوریتیماده182آییننامهداخلیمجلسممکنمیشود؟

تبدیل نمایندگان به ماشین امضا

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت که ایران قصد ندارد 
غنی سازی بالاتر از ۶0 درصد انجام دهد.

محمد اســامی رئیس ســازمان انــرژی اتمی ایران در 
گفت وگو با خبرگزاری اســپوتنیک در پاسخ به این سوال 
که اگر طرف های برجام در احیای برجام شکست بخورند 
و تحریم های آمریکا علیه تهران لغو نشــود، آیا ایران غنی 
سازی اورانیوم بالاتر از ۶0 درصد انجام خواهد داد؟ تاکید 

کرد: خیر.
وی تصریح کرد: هدف برنامه هســته ای ایران حمایت 
از نیازهــای تولید صنعتی کشــور و همچنین تامین نیاز 

مصرف کنندگان ایرانی به کالاهای خاص است.

اسامی در ادامه اظهار داشت: تمامی فعالیت های هسته 
ای ما مطابق با توافقات، اساســنامه و مقررات آژانس بین 

المللی انرژی اتمی است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی اظهار داشــت: ما در حال 
حاضر قادریم ســوخت هسته ای را در داخل تولید کنیم. 

ما رایزنی هایی با روس اتم داشــته ایم و به عنوان بخشی 
از همکاری هــای خود، بر مبنای طــرح ها و قراردادهایی 
که با این شــرکت امضا خواهیم کرد، قادر خواهیم بود که 
استفاده از این ســوخت در راکتور هسته ای بوشهر را در 

آینده نزدیک آغاز کنیم.
وی در ادامــه گفت: ما از روس اتــم انتظار داریم که 
روند ســاخت واحدهای دو و سه نیروگاه هسته ای بوشهر 
را سرعت بخشــد. ســاخت این واحدها تقریبا 2٣ ماه از 
زمانبندی عقب مانده اســت. انتظار ما این است که روس 
اتم با برنامه ای توافق شــده برای جبــران تمام تاخیرها، 

سرعت اجرای پروژه را تسریع کند.
اســامی در پاسخ به ســوالی درباره مسائل مالی میان 
تهران و مســکو در ارتباط با ساخت نیروگاه بوشهر تاکید 

کرد: خیر، دیگر مســئله ای وجود ندارد. ایران تمام بدهی 
خود به فدراسیون روسیه را پرداخت کرده است.

رئیس ســازمان انرژی اتمی دربــاره موضوعات ایمنی 
هسته ای نیز خاطر نشان کرد که زیرساخت های ضروری 
تاسیسات هســته ای ایران امن است و موارد آسیب پذیر 

در برابر حمات سایبری به طور مرتب رصد می شوند.
وی ادامــه داد: تمام کشــورها توجه زیادی به تضمین 
ایمنی نیروگاه های هسته ای خود دارند. به لطف اقداماتی 
که انجام داده ایم تمامی سیســتم های ما ایمن هستند و 
تمام آســیب پذیری آنها تحت کنترل است. ما امیدواریم 
که این اقدامات امنیتی تشــدید شــده در زیرساخت های 
هسته ای مان، کسانی را که سعی در به خطر انداختن آن 

دارند، نا امید کند.

دور هفتــم مذاکرات  ایــران و 1+4 در وین به منظور 
احیــای برجام و رفــع تحریم های ظالمانــه آمریکا علیه 
ایــران روز جمعــه 1٧ دســامبر )2۶ آذرمــاه( پــس از 
چندیــن روز رایزنی بی وقفه و دشــوار به پایان رســید. 
طرف های مذاکره کننده توانســتند در این دور از رایزنی 
هــا به دو پیــش نویس درخصوص احیای برجام دســت 
 یابند که شــامل پیشــنهاداتی اســت که منافع ایران را 

دربر می گیرد.
علــی باقری رییس هیات مذاکره کننــده ایران پس از 
پایان این دور از رایزنی ها در وین اظهار داشــت: در هفته 
گذشته و طی مذاکرات در موضوع لغو تحریم ها و اقدامات 
هســته ای به دو سند دســت پیدا کردیم که این دو سند 
جدید بر اســاس مواضع ایران و مبنای مذاکراتی خواهد 

بود که در آینده نزدیک در وین آغاز می شود.
انریکه مورا هماهنگ کننده کمیسیون مشترک برجام 
اعــام کرد کــه دور بعدی مذاکرات وین قرار اســت روز 

دوشنبه )ششم دیماه( برگزار شود.

دبیرکل حزب اسامی کار با اشاره به شرایط رسیدگی به 
دعاوی در محاکم قضایی از جمله الزام به باطل کردن تمبر 
تاکید کرد:برای باطل کردن تمبر می بایســت شاکی حتما 
مبلغــی را پرداخت کند؛ این الزام بــرای افرادی که دارای 
مشکات شدید مالی هســتند و حقی از آنها تضییع شده 
اســت را از پیگیری برای استیفای حقشان محروم می کند.

این در حالی اســت که پذیرش اعسار و جبران هزینه های 
تظلم خواهی در چنین شــرایطی برعهده قوه قضائیه است.

دستگاه قضایی می بایست حق تظلم خواهی و شکایت افراد 
اعم از دارا و فقیر را به رسمیت بشناسد.

حســین کمالی دبیرکل حزب اســامی کار با انتقاد از 
پیشــنهاد قوه قضائیه درخصوص جایگزین شــدن برخی 
مجازات ها بجای زندان در جرائم مالی کان، گفت:رشــد 
فســادها و جرائم بــزرگ مالی از جمله اختاس و ارتشــا 
موجب شده مســئولان دستگاه قضایی بجای آنکه درصدد 
راهکارهای علمی و اعمال روش های بازدارنده باشند،ســهل 
ترین شــیوه های کاهش زندانیان را از طریق تبدیل حبس 
به جــزای نقدی و یا انجام خدمــات اقتصادی و اجتماعی 
جستجو می کنند.اینکه یک نفر هزاران میلیارد تومان پول 
بیــت المال را چپــاول کند بعد هم فقط بــرای جبران به 
لایروبی خلیــج گرگان بپردازد بدین معناســت که از این 
پس زندان مخصوص افرادی خواهد بود که توان مالی برای 

جبران محکومیت خود را ندارند.کسانی که خود در سیستم 
اقتصادی و قضایی به نوعی مال باخته اند باید براساس حکم 
قاضی در ســلول های زندان بمانند تا دوران محکومیتشان 
تمام شود اما توانمندان و اختاسگران می توانند در خارج از 

زندان با سود پول های بادآورده جبران مافات کنند.
وزیراســبق کار و امور اجتماعی با یــادآوری این نکته 
که بخش اعظمی از زندانیان مالی فعلی در کشــور افرادی 
هستند که در چرخه ناسالم اقتصاد ایران دچار بحران های 
مالی شده اند و به دلیل ورشکستگی،کاه برداری،برگشت 
خوردن چک،تعطیلی کارگاه و بنــگاه اقتصادی مربوطه و 
عدم توان در بازپرداخت دیون بانکی و بدهکاران مهریه در 
بندهای زندان گرفتار شده اند؛افزود: قرار بود دستگاه عدلیه 
جمهوری اسامی ایران حامی مردم مستضعف و آسیب دیده 

باشد که ظاهرا فراموش شده اند.
دبیرکل حزب اســامی کار همچنین بــا انتقاد از نحوه 
محاکمه فعالان سیاســی در کشــور گفت:قانــون فعلی 
جرم سیاســی دارای اشکالات اساســی و عدیده ای است.

قرار بود ایــن قانون آنچه را که در جامعه جرم سیاســی 

محســوب می شــود؛احصا کند درحالیکه در قانون فوق به 
کمترین چیزی که پرداخته شــده احصاء مواردی اســت 
که جرم سیاســی محســوب می شــوند.اگر به قانون جرم 
سیاسی و دســتورالعمل صادر شده برای اجرای این قانون 
دقت کنیدمباشرت، مشــارکت، معاونت و شروع به جرائم 
مســتوجب حدود، قصاص و دیات،ســوءقصد به مقامات 
داخلی و خارجی، آدم ربایی و گروگان گیری،بمب گذاری 
و تهدیــد به آن، هواپیما ربایی و راهزنی دریایی، ســرقت 
و غــارت اموال، ایجــاد حریق و تخریــب عمدی،حمل و 
نگهــداری غیرقانونی، قاچــاق و خرید و فروش ســاح، 
موادمخدر و روانگردان ،رشــا و ارتشــاء، اختاس، تصرف 
غیرقانونی در وجوه دولتی، پولشویی، اختفای اموال ناشی 
از جرم مزبور،جاسوســی و افشای اسرار ،تحریک مردم به 
تجزیه طلبی، جنگ و کشــتار و درگیری،اختال در داده 
ها یا ســامانه های رایانه ای و مخابراتی به کار گرفته شده 
برای ارائــه خدمات ضروری عمومی یــا حاکمیتی و کلیه 
جرائــم علیه عفت و اخاق عمومی اعــم از جرائم ارتکابی 
به وسیله ســامانه های رایانه ای یا مخابراتی یا حامل های 

داده یا غیر آن، جرم سیاسی محسوب نمی شوند.این بدان 
معناست که قاضی هرچیز دیگری را می تواند جرم سیاسی 
قلمداد کند.درحالیکه قانونگذارباید مواردی که فقط جرم 
سیاســی هســتند را در قانون صراحتا تعیین تکلیف کند. 
مثا جاسوســی،اقدامات ضد امنیت ملی،تاش برای نقض 
تمامیت ارضی کشــور و مانند این ها که اکنون به شــکل 
اقل به آن اشــاره شده است می بایســت در قانون صراحتا 
برشــمرده شود.با این شــرایط نیاز جدی به اصاح قانون 
جرم سیاســی داریم.مجلس و وزارت کشــور باید در این 
خصوص با خانه احزاب ایران و احزاب ملی و اســتانی وارد 
تعامل شده تا قانون جرم سیاسی را به بهترین شیوه اصاح 

کنند.
کمالی در ادامه با اشــاره به شرایط رسیدگی به دعاوی 
در محاکم قضایی از جمله الزام به باطل کردن تمبر تاکید 
کرد:برای باطل کردن تمبر می بایســت شاکی حتما مبلغی 
را پرداخت کند؛ این الزام برای افرادی که دارای مشــکات 
شــدید مالی هســتند و حقی از آنها تضییع شده است را 
از پیگیری برای استیفای حقشــان محروم می کند.این در 
حالی اســت که پذیرش اعســار و جبران هزینه های تظلم 
خواهی در چنین شرایطی برعهده قوه قضائیه است.دستگاه 
قضایی می بایســت حق تظلم خواهی و شکایت افراد اعم از 

دارا و فقیر را به رسمیت بشناسد.

معــاون اول قوه قضائیه گفت: گاهی صداهایی شــنیده 
می شود که می خواهند نهاد وکالت را در برابر نهاد قضاوت 
قرار دهند و بدانید این کار، کار دشــمن اســت و برای آن 

برنامه ریزی کرده اند.
به گزارش ایسنا، حجت الاســام محمد مصدق معاون 
اول قوه قضائیه در مراســم معارفه رئیس جدید مرکز وکا، 
کارشناســان رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه ضمن 
تســلیت ایام فاطمیه گفت: خادم بــودن برای نظام افتخار 
بزرگی است و همه ما در هر جایگاهی که هستیم باید برای 

خدمت به مردم افتخار کنیم.
وی افزود: قوه قضائیه براســاس اسناد بالادستی مکلف 
اســت زمینه اجرای عدالــت را در همه مــوارد مرتبط به 
دســتگاه عدلیــه فراهم کنــد. موضوع وکالــت نیز بخش 
مهمی از این داستان است. حق دفاع یک حق اساسی است 
که هم در شــریعت و هم در قانون اساسی و قوانین عادی 
به رســمیت شناخته شده و وکای محترم طایه داران این 
حق هســتند و این افتخاری اســت برای شما و مستحضر 
هســتید بدون وکیل در بســیاری از پرونده ها، دادرســی 

منصفانه امکان پذیر نیســت.  مصدق ادامه داد: نهاد وکالت 
و قــوه قضائیه با کمک هم می تواننــد اجرای عدالت کنند 
و این که گفته شــده وکالت و قضاوت دو بال فرشــته برای 
اجرای عدالت هســتند به همین معناست. گاهی صداهایی 
شــنیده می شود که می خواهند نهاد وکالت را در برابر نهاد 
قضاوت قرار دهند و بدانید این کار، کار دشمن است و برای 
آن برنامه ریزی کرده اند. گاهی به شما برچسب می زنند که 
شما وکیل حاکمیت هســتید اما من از شما می پرسم چه 

فرقی بین شما و وکای کانون های دادگستری است؟
معاون اول قوه قضائیه گفت: وکیل در برابر دفاع از حق 
استقال دارد اما اســتقال وکیل به معنای نفی نظارت از 
آن ها نیست و شما خودتان نهاد نظارتی دارید اما در جایی 
که براساس قانون نظارتی برای قوه قضائیه پیش بینی شده، 
قطعا قــوه قضائیه اعمال حاکمیت می کنــد و قوه قضائیه 

موظف است نذارد پرونده از مسیر خارج شود.
وی با بیان این که نظارت به معنای دخالت نیست گفت: 
ما مدعی هســتیم که همه حقوقدانیم و باید پایبند قانون 
باشــیم. برخی باید پاسخگو باشند. وکیلی که نظام و قانون 
را قبول ندارد صاحیت وکالت نــدارد و چرا پروانه وکالت 

این قبیل وکا باطل نمی شود؟
مصدق بیان کرد: خدمات بســیار خوبی در دوران آقای 
بهادری جهرمی انجام شــده اســت و وقتی مــا به عملکرد 
این مرکز نگاه می کنیــم کارنامه قابل قبولی دارد و من به 
نمایندگــی از رئیس قوه قضائیه از تاش های مجدانه آقای 
بهادری جهرمی تشــکر می کنم و برای ایشــان در ســمت 

جدیدشان آرزوی موفقیت دارم.
معــاون اول قــوه قضائیه بــا تبریک بــه رئیس جدید 
مرکز وکا گفت: با توجه به ســوابق ایشــان، ایشان بسیار 

درخشیدند و از وقتی مشخص شد آقای بهادری جهرمی از 
این ســمت تشریف می برند بیش از 50 گزینه برای تصدی 
ریاست مرکز معرفی شد و نهایتا بین چند نفر مردد بودیم 
و با هیئت نظارت مشــورت کردیم تا ایشان انتخاب شدند 
و یکی از امتیازات ایشــان این بود که از اعضای خود مرکز 

بودند.
وی ادامــه داد: ما از رئیس جدید مرکز انتظار داریم که 
مرکز را توســعه و ارتقا دهند و بتوانند مشــارکت مردم را 
جلب کنند. هم چنیــن موضوع خدماتــی حقوقی رایگان 
و حضور حــدی در مناطق کم برخــوردار و ارائه خدمات 
معاضدتــی به خانواده شــهدا انتظار ماســت. مدیر جدید 
مرکــز حتما باید یک برنامه عملیاتی هدفمند با زمان بندی 

مشخص بنویسند و به ما ارائه کنند.
معاون اول قوه قضائیه در پایان گفت: وجود نهاد موازی 
وکالــت را به مصلحت نمی دانیم و مــا از آقای عبدلیان پور 
میخواهیم قانونی در توضیح ســاختار این مجموعه تدوین 
کند و می دانیــم مجلس انقابی هم ظرفیت تصویب آن را 

دارد.

یک کارشناس مســائل حقوقی گفت: گسترش عناوین 
مجرمانه که از قدیــم الایام مورد اعتراض حقوقدانان بوده 
هیچ دردی را دوا نمی کند و باید ســعی شــود که هر چه 
بیشــتر عناوین مجرمانه ای که در قانون وجود دارد حذف 
شــود و کاهش جرایم با جرم شمردن و جرم انگاری رفتار 

شهروندان هیچ تناسبی ندارد.
عبدالصمد خرمشــاهی در گفت و گو با ایســنا درباره 
سخنان رییس قوه قضائیه مبنی بر ضرورت کاهش عناوین 
مجرمانه گفــت: کاهش عناوین مجرمانــه یعنی ضرورت 
کاهش ورودی پرونده ها که مســاله بســیار مهمی است و  
از ســال های قبل در کشــور ما مطرح بوده است و در دنیا 
این موضوع  مورد بررســی جرم شناسان قرار گرفته است. 
متاسفانه کشور ما برای برخورد با این موضوعات و بررسی 
این قضیه برنامه ریزی درستی نداشته است  و در دی ماه 
سال گذشته کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس طرحی را 
تحت عنوان کاهش عناویــن مجرمانه ارایه داد که  معلوم 

نشد  سرنوشت این طرح به کجا رسید.
وی افــزود: موافقیــن این طرح معتقدند که بســیاری 
از رفتار شــهروندان یا اعمال آنــان می تواند وصف کیفری 

نداشته باشد؛ در حالی که قانون به آنها وصف کیفری داده 
است. مسایلی مانند طاق توافقی، دعاوی کارگر و کارفرما 
و تصادفات رانندگی و  بســیاری از این مســایل می تواند 
جرم زدایی شــود و به طرق دیگری حل و فصل شود؛ اما 
متاسفانه قانونگذاران ما ظاهرا به این موضوع توجه چندانی 
نکرده اند و  آنها به تصور اینکه با جرم شمردن بسیاری  از 
اعمال شهروندان می توانند جلوی آسیب های اجتماعی یا  
رشد جرایم را بگیرند، برای هر عملی  جرم انگاری کردند. 
این حقوقدان ادامه داد: یکی از مسئولین زندان ها گفته 
بــود که نگهداری روزانه هر فــرد زندانی 150 هزار تومان 
برای دولت هزینه دارد و این رقم بســیار بالایی است؛ در 
حالی که با حذف بسیاری از عناوین کیفری می توان تا 40 

درصد میزان آمار زندانیان را کاهش داد. 
این وکیل دادگســتری تصریح کرد: در بسیاری از این 
موارد این سوال مطرح هست که چرا قانونگذار در پاره ای 
از مواقع اعمال و رفتاری را که آنچنان مهم نیست؛ قابلیت 

جرم انگاری می داند و جرم تلقی کرده است؛ در حالی که 
آن عمــل و رفتاری که از منظر اجتماعــی و مردم آنقدر 
خطرناک نیســت که بار کیفری داشــته باشد را می توان 
جــرم انگاری نکرد  زیرا جرم انگاری آنها مشــکلی را حل 
نمی کند بلکه مشــکلی را بر مشکات دیگر اضافه می کند. 
البته مطالبــی را که گفتم  نفی مجازات نیســت و قبول 
داریم که تعیین عناوین مجرمانه برای رفتار شهروندان در 
بسیاری از موارد یکی از مهمترین بخش های نظام کیفری 
اســت اما در این زمینه باید جرم انگاری اعمال شهروندان 
حالت اعتدال داشته باشد و استفاده بیش از یک حد  یک 
فرد در جرایم متعدد، اهداف مجازات ها را زیر سوال می برد 

و قطعا تعزیری آنها را کمرنگ می کند.
خرمشاهی افزود: مساله مطرح در نظام های کیفری دنیا 
تحت عنوان تورم زدایــی کیفری، مورد نظر قانونگذاران و 
جرم شناســان بوده است؛ لذا ســخنان رییس قوه قضائیه 
مبنــی بر ضرورت کاهــش عناوین مجرمانه نکته بســیار 

مهمی اســت که  به خاطر مشــکات زیادی که در جامعه 
ایجــاد می کنــد از دیرباز حقوقدان  به آن اشــاره کردند.  
مثا طــرح جرم انگاری ماهواره یک قانون ناپخته ای  بود 
که مشــکات عدیده ای برای شــهروندان ایجاد کرد و بار 
بســیار مهم مالی را  بر دوش دولت گذاشت و بسیاری از 
شهروندان اعتنایی به این قانون نکردند و جز اینکه احترام 

به قانون از بین رفت، چیز دیگری عاید جامعه نشد.
وی در پایان تاکید کرد: قوانین باید نوعی وضع شــوند 
که مقبولیت عامه را داشــته باشــد. در کشوری مثل ژاپن 
قانونی که وضع می شود برای مردم مقدس است و نادیدن 
آنها برای مردم این کشــور احســاس گناه همــراه دارد؛ 
بنابراین گســترش عناویــن مجرمانه کــه از قدیم الایام 
مورد اعتــراض حقوقدانان بوده هیچ دردی را دوا نمی کند 
و باید ســعی شود که هر چه بیشــتر عناوین مجرمانه ای 
که در قانــون وجود دارد حذف شــود و کاهش جرایم با 
جرم شمردن و جرم انگاری رفتار شهروندان هیچ تناسبی 
ندارد؛ بلکه کاهش جرایم ســاز و کارهای خاص خودش را 
دارد که مهمترین آن رفع فقر و مشکات و معیشت مالی 

مردم است.

دادســتان نظامــی  اصفهــان در رابطــه بــا وضعیت 
بازداشــتی های تجمعات اخیر اصفهان گفت: درباره نحوه 
رفتار مأموران با متهمان دقیق شدیم و آن گونه که عنوان 

شد رضایت مندی در این زمینه وجود داشت.
به گزارش ایســنا به نقل از ســازمان قضایی نیروهای 
مسلح، دادستان نظامی اصفهان در بازدید از بازداشتگاه های 

ســتاد انتظامی و پلیس آگاهی اســتان وضعیت متهمان 
تجمع های اخیر را پیگیری کرد.

حیدرعلــی نصراصفهانــی از نزدیــک وضعیت رعایت 
حقوق شهروندی افراد بازداشتی را مورد بررسی قرار داد و 

با آنها به گفت و گو پرداخت.
دادستان نظامی اســتان اصفهان در این ارتباط گفت: 

دربــاره نحوه رفتار مأمــوران با متهمان دقیق شــدیم و 
آن گونه که عنوان شــد رضایت مندی در این زمینه وجود 

داشت.
وی افزود: افراد بازداشتی درخواست هایی برای تبدیل 
قرار تامین و آزادی داشتند که به مراجع ذی صاح قضایی 

و دادسرای عمومی منعکس خواهیم کرد.

دیــدار با تعــدادی از مراجعــان، پیگیــری وضعیت 
فیزیکــی بازداشــتگاه ها و نظــارت بــر نحــوه ترخیص 
و تعییــن تکلیف امــوال توقیفــی از دیگــر برنامه های 
پایــان  و در  بــود  نظامی اصفهــان  بازدیــد دادســتان 
 دســتورات لازم جهت رفــع موانع و مشــکات موجود

 صادر شد.

رئیسسازمانانرژیاتمیایران:

قصدانجامغنیسازیبالای۶0درصدنداریم

دبیرکلحزباسلامیکار:

قانونجرمسیاسینیازبهاصلاحجدیدارد

معاوناولقوهقضائیه:

وکیلیکهنظامراقبولنداردصلاحیتوکالتندارد

گسترشعناوینمجرمانههیچدردیرادوانمیکند

بازداشتیهایاخیراصفهانازرفتارمأمورانرضایتدارند

تقدیررئیسجمهورازبرگزاریموفقرزمایش
پیامبراعظم)ص(1۷:

هرگونهتحرکخصمانهدشمنان
باپاسخقاطعنیروهایمسلحایرانمواجهخواهدشد

رئیس جمهور تاکید کرد: رزمایش پیامبراعظم)ص( 1٧ نشــانه ای از اراده و توان 
جمهوری اسامی در دفاع از منافع و امنیت ملت ایران است.

به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور با تبریک سالروز میاد حضرت 
عیسی)ع(، خاطر نشان کرد: حضرت مسیح پیام آور استقامت در برابر ظالمان و سلطه 

گران بود و این درس بزرگی است که باید همه آنرا فرا بگیرند.
رئیس شــورای عالی امنیت ملی همچنین با تقدیر از تاش های ســپاه پاسداران 
انقاب اسامی در پاسداری همزمان از امنیت ملت ایران و ملت های منطقه، رزمایش 
پیامبراعظم)ص( 1٧ را نشانه ای آشکار از اراده و توانمندی جمهوری اسامی ایران در 
دفاع از منافع و امنیت ملت ایران برشــمرد و تصریح کرد: هرگونه تحرک خصمانه از 
ســوی دشمنان با پاسخ فراگیر و قاطع نیروهای مسلح جمهوری اسامی ایران مواجه 

خواهد شد و معادلات راهبردی را بصورت معناداری تغییر خواهد داد.

درخواستظریفازپیروانهمهادیان
همزمانباکریسمس

وزیر امور خارجه پیشین کشــورمان در پیامی توییتری فرارسیدن میاد حضرت 
مسیح )ع( تبریک گفت.

به گزارش ایسنا، محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه پیشین کشورمان در صفحه 
توییترش نوشــت: در روز میاد فرخنده پیامبر خدا عیســی مسیح، بیایید همگی-
مسیحیان،  مسلمانان، یهودیان و تمامی مومنان -چنان که پروردگار یکتایمان فرموده 
است، کنار یکدیگر بایستیم، در اقدامی مشترک برای رساندن بشر به شادکامی، صلح و 

پایان دادن به تعصب، اجحاف و استبداد. کریسمس مبارک!

نمایندهقوهقضائیهدرشوراینظارتبرصداوسیما
منصوبشد

معاون اول قوه قضائیه به عنوان نماینده قوه قضائیه در شــورای نظارت بر سازمان 
صدا و سیما منصوب شد.

به گزارش ایسنا به نقل از قوه قضائیه، در حکمی ازسوی رئیس قوه قضائیه، حجت 
الاسام والمسلمین مصدق به نماینده قوه قضائیه در شورای نظارت بر سازمان صدا و 

سیما منصوب شد.
در این حکم آمده اســت: نظر به سوابق و تجربیات جنابعالی در اجرای اصل 1٧5 
قانون اساســی به موجب این اباغ به عنوان نماینده قوه قضائیه در شورای نظارت بر 

سازمان صدا و سیمای جمهوری اسامی ایران منصوب می شوید.

مجلسمقابلافزایشسنبازنشستگیمیایستد
نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای اســامی تاکید کرد: افزایش سن 

بازنشستگی به معنای شانه خالی کردن دولت از تعهد قانونی اش است.
به گزارش ایسنا؛ صدیف بدری نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسامی در 

صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت:
 »افزایش  سن بازنشستگی و کاهش حقوق بازنشستگان به معنی شانه خالی کردن 
دولت از تعهد قانونی اش است و  مجلس در مقابل آن می ایستد. چوب  سوء مدیریت در 
صندوق ها را نباید  بازنشستگان بخورند. وقتی بدهی مربی خارجی فوتبال را از جیب 

 کارگران تامین اجتماعی می دادید، فکر این روزها نبودید؟«
دولت در لایحه بودجه سال 1401 کل کشور سن باز نشستگی را 2 سال افزایش 

داده و آن را 52 سال در نظر گرفته است.

مجلسباموضوعرتبهبندیمعلمان
صادقانهبرخوردنکرد

یک عضو سابق کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسامی گفت: مجلس 
با موضوع رتبه بنــدی معلمان صادقانه برخورد نکرد و رئیس کمیســیون آموزش و 

تحقیقات باید صادقانه با این قشر صحبت می کرد.
محمدجواد ابطحی در گفت وگو با ایســنا درباره تصویب طرح رتبه بندی معلمان 
در مجلس و رد آن از ســوی شــورای نگهبان، اظهار کرد: از زمان مجلس دهم بحث 
رتبه بندی معلمان مطرح بود و در آن دوره تأکید داشتیم که دولت باید در این زمینه 
لایحه بدهد، اما نمی داد. به این دلیل تأکید داشتیم که دولت لایحه رتبه بندی معلمان 
را به مجلس ارائه دهد تا بهتر این طرح به تصویب برسد، چراکه اگر نمایندگان خانه 

ملت طرح می دادند به علت بار مالی زیاد توسط شورای نگهبان رد می شد.
وی افــزود: اما دولت در این باره اســتنکاف کرد و چون بیشــتر مجلس با دولت 
همراه بودند از تصمیم آن حمایت می کردند. موضوع رتبه بندی معلمان این نیست که 
فقط دغدغه معیشــتی آنان رفع شود، بلکه هدف از این طرح ارتقای جایگاه و منزلت 
معلمان است. بحث نمایندگان فعلی مجلس این است که ترمیم حقوق انجام دهند نه 
رتبه بندی. از اول هم وقتی این طرح در مجلس تصویب شد مشخص بود که رتبه بندی 

به تصویب نرسیده است.
این عضو سابق کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: در مجلس دهم به 
دنبال این بودیم که اگر طرح رتبه بندی به تصویب برســد به گونه ای نشود که فاصله 
حقوق معلمان با کارمندان و شرکت های دیگر قابل توجه شود. تعداد معلمان زیاد است، 
اما زیادی نیستند و قانون باید طوری نوشته شود که حقوق معلمان هر سال با توجه 
رتبه بندی آنان متناسب با 80 درصد حقوق اعضای هیئت علمی دانشگاه ها هم تراز شود.

ابطحی تصریح کرد: طرح رتبه بندی معلمان تصویب نشد، چراکه استدلال می کردند 
بار مالی دارد. دولت با کســری بودجه 450 هزار میلیارد تومانی مواجه است و اجرای 
طرح رتبه بندی معلمان برای قوه مجریه مقدور نیست و از طرفی هم معلمان نمی توانند 
با حقوق های پایین که متناسب با نرخ تورم نیست از پس مخارج روزمره خود بر بیایند.
وی افــزود: در واقع مجلس با موضــوع رتبه بندی معلمان صادقانه برخورد نکرد و 
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات باید صادقانه با معلمان صحبت می کرد. اول اعام 
کردند برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان 25 هزار میلیارد تومان اختصاص داده اند و 
بعد رقم آن را به 12 هزار میلیارد تومان تقلیل دادند و سرانجام گفتند که بودجه خاصی 
نمی توانیم برای این طرح اختصاص دهیم که این امر سبب شد اعتماد جامعه بزرگ 
فرهنگیان از مجلس ســلب شود. معلمان این گونه نیستند که شرایط کشور و کسری 
بودجه دولت را درک نکنند، اما وقتی مسئولان مربوط ضد و نقیض صحبت می کنند 

اعتماد که سرمایه بزرگ اجتماعی محسوب مشود از دست می رود.
 این عضو ســابق کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس، گفت: جامعه معلمان به 
دنبال حق و حقوق قانونی خود هســتند و اهداف سیاسی ندارند. دولت همان طور که 
رئیس جمهور گفت باید با رویکرد حل همیشگی مسئله وارد شود. بدون شک هزینه در 
آموزش و پرورش ضرر نیست و مقام معظم رهبری نیز بر این موضوع تأکید دارند. تمام 
مسئولان کشور از اســتاندار، وزرا و روسای ادارات در آموزش و پرورش رشد کرده اند 

و پرورش یافته اند.
ابطحی خاطرنشــان کرد: بنابراین به تعلیم و تربیت باید توجه ویژه شــود و حتی 
می توان با تدابیری بودجه آموزش و پرورش را به شکل غیردولتی تأمین کرد، همان طور 
که کشــورهای پیشرفته اروپایی این کار را انجام داده اند. بنابراین می توان کار کرد به 
شرطی که ســایق باندی و جناحی را کنار بگذاریم و اگر این موضوع را بپذیریم که 

آموزش و پرورش اساس تعالی جامعه محسوب می شود، این مسائل قابل حل است.
وی گفت: عاوه بر مشکل بودجه که سد راه تصویب اصولی طرح رتبه بندی معلمان 
شده است نحوه رسیدن به رتبه ها نیز کامل نیست. وقتی اعام می کنند که کارمندان 
ادارات آموزش و پرورش شــامل طرح رتبه بندی نمی شوند و فقط معلمان رتبه بندی 
می شوند طبیعی است که کارمندان ادارات این وزارتخانه دلسرد شوند که ضرر آن در 
چشــم نظام تعلیم و تربیت می رود. این تبعیض ها سبب شد که شورای نگهبان طرح 
رتبه بندی معلمان را برگرداند. با برگشت قانون از شورای نگهبان به مجلس باید در این 

زمینه فکر اساسی شود و از نظرات معلمان بهره گرفته شود.
این عضو ســابق کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس افــزود: وزیر آموزش و 
پرورش که خود دستی در بودجه نویسی دارد باید با بدنه معلمان رایزنی کند و برنامه 
زمان بندی مشخص برای حل مشکل رتبه بندی معلمان معین کند و قول دهد که این 

مسئله را حل می کند.

تشکیلپروندهقضایی
برایانفجارساختمانپنجطبقهدرتبریز

دادســتان مرکز اســتان آذربایجان شرقی از تشــکیل پرونده قضایی برای انفجار 
ساختمان پنج طبقه در تبریز خبر داد.

به گزارش قوه قضائیه، بابک محبوب علیلو در خصوص حادثه انفجار و فرونشست 
ساختمانی در کوی بهشتی خیابان عباســی تبریز گفت: به دنبال حادثه فرونشست 
ســاختمان 5 طبقه در تبریز پس از تحقیقات اولیه و به منظور ادامه روند رســیدگی 

پرونده قضایی تشکیل شده است.
وی اظهار کرد: طی انفجار ساختمان پنج طبقه فرونشسته و به طور کلی تخریب 

شده و 5 نفر فوت و 15 نفر دیگر مصدوم شده اند.
دادستان مرکز استان آذربایجان شرقی افزود: از اولین ساعات وقوع حادثه، به همراه 
مسئولان استانی در محل حاضر بوده و دستورات لازم صادر شده و ضمن عیادت، روند 
درمان و مداوای پیگیری شد و اقدام های لازم برای مساعدت در حل مشکات ساکنین 

انجام شده است.

اخبار کوتاه


